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y Tanár Úr valójában az Operaházban 
nôtt fel, hiszen Édesanyja, Érsek Mária a 
Zeneakadémián Siklós Albert zeneszer-
zés-növendéke volt.

– Igen, de nemcsak a zeneszerzés tanszakot 
végezte el, hanem melléktárgyként a kar-
mes terképzôt is. 

y Már akkoriban is felvettek nôket kar-
mes terképzôre?

– A karmesterképzô tanszak abban az idô-
ben még nem önállósult, hanem a zeneszer-
zés tanszakkal együtt mûködött. Édes-
anyám Unger Ernônél tanulta a karmestersé-
get, ami akkor még nem számított 
fô tárgynak. De még messzebb megyek visz-
sza, hiszen ahonnan a muzsikus gének elin-
dultak, az a Basilides-család. Anyai nagyma-
mámat Basilides Annának hívták. Az ô test-
vére volt Basilides Mária operaénekesnô, 
szintén az Operaház örökös tagja. A 
Basilides-családból további mûvészek is ki-
kerültek: Basilides Zoltán színmûvész, to-
vábbá Basilides Sándor és Basilides Barna 
festômûvészek, valamint Basilides Ábris 
rendezô. Visszatérve a muzsikus vonalhoz, 
Basilides Mária édesanyám nagynénje volt, 
és ô, mint a keresztlánya gyakran kísérte 
zongorán, aminek köszönhetôen a Kodály-
Bartók tolmácsolást sikerült elsô kézbôl örö-
kölni tapasztalatok és hallomások útján.

y Úgy tudom, a Basilides-család kolozs-
vári eredetû?

– Nem. Édesanyám családja Hunyad-me-
gyébôl való. Édesapám családja pedig felvi-
déki. Már maga a név is mutatja: a czk-s írás-
mód a lengyel határ közelségére utal. Valójá-
ban Árva megye a Felvidék legészakibb ré-
sze. Ott volt ôshonos a Medveczky-család, 
amely az utolsó Árpád házi királyok idejé-
ben, ha jól emlékszem II. vagy III. Istvántól 
kapta a nemességet. Egyszer láttam régeb-
ben egy családfát, ami aztán nem tudom 
hova tûnt. De éltek Medveczkyek – igaz 
hogy a család katolikus ága – Erdélyben is.

y Felvidéken kicsit úgy élhettek, mint a 
Mednyánszky- család…

– Pontosan. Egyszer valaki szervezett egy 
Medveczky-összejövetelt, ahová a világ min-
den tájáról összegyûltünk Med vecz kyek. 
Erre a találkozóra Árva megyében került sor 
a Medve-patak mellett, Medvecze község-
ben, ahol még most is háromszáz Medveczky 
él, de már valamennyien szlovákok. Az 
elszlovákosodás azonban nem mostani 
keletû, mert akik ott élnek azt mondják, 
hogy már a Trianoni döntés elôtt jóval szlo-
vákok lakta település volt Med vecze, tehát 
oda asszimilálódtak. Ezzel együtt ez egy 
régi családi név, én meg valahogy Erdély és 
a Felvidék között ide pottyantam Budapest-
re.

y Apai ágon is volt mûvész a családban?
– Nem. Apai ágon szigorúan fizika és mate-
matika volt a családi tradíció. Nagyapám és 
nagynéném volt matematikus-fizikus. Nagy-
apám a most 130 éves Madách Gimnázium 
– a híres Barcsay utcai VII. kerületi fôreál – 
igazgatóhelyettese volt. De édesapám nem a 
természettudományokban jeleskedett, ha-
nem az ügyvédi kamarának volt tagja, ha jól 
emlékszem elnöke is. Kitûnô állása volt, de 
1945 februárjában elvitték az oroszok. Illet-
ve nem is elvitték, hanem élelmiszer fejében 
– lisztet, cukrot ígértek – önként jelentkezett 
munkára. Hárman voltunk otthon kisgyere-
kek: én négyéves voltam, öcsém kettô, bá-
tyám pedig kilenc. És ô elment, hogy 
élelemrôl gondoskodjon számunkra.

– Feláldozta magát…
– Késôbb derült csak ki, hogy ez mennyire 
komoly dolog volt, a menekülôknek ugyan-
is felszólítás nélkül utána lôttek. A házunk-
ból sikerült onnan valakinek megszökni, aki 

késôbb írt is nekem, név nélkül. Ô állítólag 
hívta apámat, hogy „ügyvéd úr jöjjön velem, 
most nem néznek ide!” Ô azonban annyira 
becsületes volt, hogy szökés árán nem akart 
menekülni. Aknákat szedettek velük…

y Zenei tanulmányait ütôhangszeresként 
kezdte Schwarcz Oszkárnál…

– Elôtte zongorázni tanultam, de oda nem 
vettek föl. Édesanyám azonban mindig jól és 
jókor szólt közbe. Ô javasolta, hogy próbál-
juk meg az ütôhangszert, mert az olyan ér-
dekes. Belsôleg kicsit fanyalogva fogadtam a 
javaslatot, mert amolyan kényszermegoldás-
nak tartottam. De aztán egyre jobban meg-
szerettem, fôként akkor, amikor már zene-
karban is tudtam játszani.

y A konzi elôtt azonban volt még egy ál-
lomás, a nagyapa kapcsán már említett 
Madách Gimnázium…

– A Madách Gimnáziumban remek társaság 
jött össze. Felettem például Koltai Róbert 
járt, a párhuzamos osztályba pedig Albert 
Flórián, akivel teljesen egyidôs vagyok. Egy 
idô után azonban a zenetanulás mellett már 
lehetetlen volt eleget tenni a Madách Gim-
náziumban megkövetelt magas tanulmányi 
színvonalnak, ezért 1957-ben átírattak a Ze-
nei Gimnáziumba, ahol 1959-ben érettségiz-
tem. Az ’56-os forradalom eseményeit azon-
ban még a Madách Gimnáziumban éltem 
meg, és csak most utólag gondolok vissza 
arra, hogy a tanáraink a forradalom leverése 
után mennyi veszélynek és zaklatásnak le-
hettek kitéve miattunk, akik nem adtuk fel 
olyan könnyen... 

y Elôször a Zeneakadémiát is ütôsként 
végezte el és hosszú évekig játszott Fe-
rencsik János keze alatt a Magyar Állami 
Hangversenyzenekarban, mint tim pa-
nis…

– Ez egy csodálatos, nagyon izgalmas iskola 
volt. A jó sorsomnak köszönhetôen abban a 
tíz évben kerülhettem be, amikor a század 
utolsó nagyjai még megjelentek ott. Aztán 
az Operában is, de mindezt hosszú lenne 
felsorolni.

y Nem baj, azért csak sorolja fel a Tanár 
Úr!

– Elôször is ott voltak a nagy öregek, Pablo 
Casals, Leopold Stokowsky, Ernest Anser-
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met. Aztán az akkori élvonal: Arosov, Masel, 
Mehta, Giulini, Carlo Zecchi, akiktôl renge-
teget lehetett tanulni.

y Mikor határozta el, hogy karmesteri ta-
nulmányokat folytat?

– A karmesterség régi vágyam volt, és zene-
kari muzsikusként sem tettem le róla. Állan-
dóan tanultam, képeztem magam ebben az 
irányban. Magánúton folytattam az össz-
hangzattan és a szolfézs tanulást. Amikor 
pedig közeledett a felvételi ideje, akkor a 
családtagjaim diktáltak nekem. Valóban ko-
molyan készültem a karmesteri pályára: so-
kat játszottam lapról, partitúrákat olvastam. 
Akkoriban még az volt a gyakorlat, hogy 
csak akkor vettek fel valakit zeneszerzés 
vagy karmester szakra, ha már valamilyen 
zenei diplomával rendelkezett. Mivel ez drá-
ga tanszak volt, nem is indítottak minden 
évben évfolyamot, hanem csak akkor, ha 
már az elôzô osztály befejezte a tanulmá-
nyait. Velem együtt például harmincöten je-
lentkeztek, hiszen elôtte öt évig nem indult 
képzés. Fischer Ádám is akkor felvételizett, 
de ô és egy másik fiú külföldön tanultak to-
vább. Itt Budapesten négyen végeztünk: Ko-
vács Zoltán, Kovács János, Váradi Katalin és 
én. Katival és Jancsival szorosan egymás 
mellett futott a pályánk. Ez azonban már jó-
val késôbb volt. Amikor felvételizni men-
tem, akkor én már kilenc éve az Állami 
Hangversenyzenekar tagja voltam. Talán 
jobb is, hogy ez így alakult, hiszen a zenekar 
volt számomra az igazi fôiskola. Bár a Zene-
akadémián is kiváló tanáraim voltak. A mel-
léktanszakokon olyan tanárok tanítottak, 
mint Sugár Rezsô, akinél zeneszerzést, 
hangszerelést, Palestrina-stílust tanultunk. 
Hajdú Mihálynál népzenét, Pernye András-
nál magyar zenetörténetet. Akkor még taní-
tott az utolsó nagy klasszis tanárgeneráció. 
A tanszékvezetô Farkas Ferenc volt. Évszám-
okra bontva ez annyit jelent, hogy 19 éves 
voltam, amikor az Állami Hangversenyzene-
karba bekerültem és 27 évesen vettek föl a 
karmesterképzôre.

y Ebben az idôszakban kik tették Önre a 
legnagyobb hatást?

– A karmesterek közül mindenekelôtt Fe ren-
csik János, akivel a legtöbbet dolgoztam.De 
a szólisták is, Rubinsteintôl kezdve Navarrán 
és David Ojsztrahon át egészen Menuhinig. 
Menuhinnal játszottam a Bartók 
Hegedûversenyt, ahol a második tételben a 
hegedû végig a timpanival folytat párbeszé-
det. Ezt a koncertet szerencsére a televízió is 
felvette. A múltkor részt vettem egy beszél-
getésen, ahol levetítették, és nagyon tanul-

ságos volt látni, hogy ilyen is volt egyszer…

y Ha már a televízióról esett szó, a nagy 
áttörést a nemzetközi karmesterverseny 
jelentette 1974-ben, amikor egy ország 
szurkolt Önért….

– Ez vitathatatlanul nagy lépést jelentett az 
ismertség felé. Ugyanakkor komolyan pró-
bára tette az ember idegrendszerét az a két-
három hét, amíg a verseny zajlott. Egyszerre 
kellett száz fokon izzani és hideg fejjel kon-
centrálni. De szerencsére sikerült és nekem 
nagyon jó volt ez a második hely, mert így is 
rendkívül sok koncert meghívásnak kellett 
hirtelen eleget tennem, amihez én addig 
nem voltam hozzászokva. Eleinte nem is na-
gyon tudtam praktikusan beosztani az idôt, 
pontosabban szólva nem tudtam kialakítani 
a megfelelô fontossági sorrendet. Ezért kap-
kodtam ide-oda, hogy mindaz meglegyen, 
amit elképzeltem. Törekedtem arra, hogy 
mindent fejbôl dirigáljak, aminek következ-
tében volt egy olyan évem, amikor úgy érez-
tem, hogy nem tudok megfelelni a saját ma-
gam által felállított követelményeknek. Ezen 
át kellett lendülni, és adni magamnak egy-
két évet, hogy túljussak ezen, de azt hiszem, 
hogy úgy 1977–1978 tájára ez már sikerült. 
Mindez nagyon szigorú idôbeosztást köve-
telt, meg kellett tanulnom, hogy csak annyit 
vállaljak, amennyinek eleget tudok tenni. 
Ugyanis egyre-másra jöttek a felkérések, 
hogy ide menni, oda menni, külföldre, más-
napra vissza, hajnalban indulás, rögtön pró-
ba… Meg kellett tanulnom nemet mondani, 
ami szintén nagyon fontos. A külföldi felké-
rések mindig nagyon jól sikerültek, mert ott 
mindig abban a szerencsés helyzetben van 
az ember, hogy egyszerre csak egyfélére 
kell összpontosítania és nem osztja meg ma-
gát mondjuk a tanítás, az Opera, és a szimfo-
nikus zenekari hangverseny vagy a lemez-
felvétel között. Az utóbbi húsz évben azon-
ban már úgy érzem, hogy tükörsima felszí-
nen siklott a hajó.

y Miért csak az utóbbi húsz évet említi?
– Azért csak húsz évrôl beszélek, mert ami-
kor az a megtiszteltetés ért, hogy megválasz-
tottak zeneigazgatónak itt az Operában, ak-
kor szintén illúziókat tápláltam, de be kellett 
látnom, hogy egy határ választja el a jó szán-
dékú segíteni akarást a kénytelen 
engedékenységtôl. A szigorú igényesség ne-
vében sem tudtam felvállalni egyik zenekar-
nál sem többgyerekes kollégák elbocsátását, 
és azt hiszem, hogy ezzel azért megakadá-
lyoztam, hogy hirtelen nagy elbocsátás-hul-
lám vegye kezdetét. Az Operánál más dol-
gok is voltak, az igazgatóság bizonyos tagja-

ival nem értettem egyet szervezés és 
mûsorpolitika tekintetében. A vezetôség el-
képzelései és a nézôk igényei ugyanis nem 
mindig találkoznak.

y Úgy gondolom, hogy Budapestnek sok 
éves lemaradása van egy befogadóbb, 
nyitottabb közönség kinevelésében…

– Túl hirtelen, minden elôkészítés nélkül kö-
vetkeznek be bizonyos dolgok. Figyelembe 
kell venni azt, hogy a mai koncertlátogató 
közönség egy részének még a ma már klasz-
szikusnak számító Bartók is túl modern. 
Ugyanez vonatkozik bizonyos rendezésekre 
is, amelyek elôzmények nélkül kerültek 
színpadra, mint néhány éve az a bizonyos 
Lohengrin felújítás. Át lehet értelmezni, mo-
dernizálni lehet a mûveket, több ilyen sike-
res produkcióban vettem részt magam is. Ha 
azonban a szereplôk egymáshoz való viszo-
nya megváltozik és az érzelmi tartalom ki-
ürül, akkor a mû üzenete sem jut el a 
nézôkhöz, vagyis elmarad a katarzis. 
Korszerûnek kell lenni, de anélkül, hogy sé-
rülne a mû kontextusa és koherenciája.

y Mi a helyzet a kortárs mûvekkel? Egy-
két kivételtôl eltekintve a kortárs bemuta-
tók sem tudtak tartósan repertoáron ma-
radni…

– Hiszek a kortárs operában, mert gyönyörû 
mûvek születnek. Itt valóban arról van szó, 
hogy mi az, amit a közönség képes megsze-
retni. Ezért úgy látom, hogy mostanában a 
zeneszerzôk mintha kezdenének újra a dal-
lam felé fordulni. Látják és tapasztalják 
ugyanis, hogy azoknak a mûveknek van si-
kere, amelyekben a hallgatóság a korábbi 
hangzó élményei alapján tájékozódni képes. 
Nem azt akarja, hogy az értelmére hasson a 
zene, hanem az érzékeire és azon keresztül 
az érzelmeire. 

y Tanár Úrral nyilvánvalóan a tapaszta-
lat mondatja ezt, hiszen a szûk – azaz 
naprakész -repertoárja a balettekkel 
együtt 70 színpadi mûvet ölel fel. 

– Igen, valóban így van. Igaz elôfordultak 
extra dolgok is, mert például a Britten Kol-
dusopera vagy Mozarttól az Álruhás ker-
tészlány nem mindig volt repertoáron, de a 
többi mûvet rendszeresen vezényeltem.

y Vannak-e különösen kedves mûvek az 
Ön számára?

– El szoktam mondani, hogy három olyan 
stílus van, ami különösen közel áll hozzám: 
a bécsi klasszicizmus, a romantikus olasz 
muzsika és a magyar klasszikus zene, bele-
értve Erkelt, Lisztet, Bartókot és Kodályt. És 
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hát az olasz romantikus repertoár Rossinitôl 
kezdve Mascagniig bezárólag... 

y A tavalyi Erkel- évbôl Tanár Úr jócskán 
kivette a részét. Mi a véleménye azokról 
a nézetekrôl, amelyek az ôs Bánk bánt 
részesítik elônyben a bevett színpadi 
adaptációval szemben?

– Az én véleményem az, hogy tiszteletben 
kell tartani a szerzô által leírtakat. Ugyanak-
kor hallgatni kell azokra a szakemberekre, 
akik bizonyos változtatásokkal színpadilag 
ezt még hatásosabbá teszik. A Rékai–Ná-
dasdy–Oláh Gusztáv hármas, Ferencsik Já-
nossal kiegészülve olyan sûrítményt alko-
tott, ami szerintem jobban megtalálja az utat 
a közönséghez. Az eredeti mûben ugyanis 
sok olyan elem van, ami túlságosan szét-
szabdalja, megszakítja a formát. Persze 
olyan is van, ami ezekbôl az átdolgozott 
részekbôl kimaradt és kár érte. Ilyen példá-
ul a Hunyadi Lászlóban Gara Mária börtön-
béli áriája, vagy V. Lászlónak szintén a III. 
felvonásbeli áriája. Ezek méltánytalanul ma-
radtak ki, és volt olyan felújítás, mint a leg-
utóbbi, ami valahol a kettô között volt. Az át-
dolgozott verziót játszottuk, de azért vissza-
kerültek bele ezek a korábban kihagyott ér-
tékes részletek. Például Mátyás áriája, ami 
zeneileg azért nem hiányzott, mert ugyanezt 
átveszi Gara Mária az átdolgozott rész II. fel-
vonásában. Hogy mi az eredeti, és mi nem, 
ezt talán nem is jó most górcsô alá venni, de 

az eredetiséggel mindig óvatosan kell bánni, 
mert vagy nem minden elképzelését jegyez-
te le mindig pontosan a zeneszerzô, vagy 
esetleg lejegyezte, de egy másik korban az 
adott mû csak más úton tud eljutni a közön-
séghez. Erkelre visszatérve én a két nagy 
operának az átdolgozott formájában hiszek, 
de legalább olyan fontos, hogy meglegyen 
az ôs Bánk bán és az ôs Hunyadi, ami az 
alapjául szolgált, hiszen ezeket ismerni kell. 
Ezért nagyon fontos, hogy végre ismét len-
dületet kapott az Erkel-összkiadás. Az pe-
dig, hogy ki mit írt hozzá és mit nem, az ép-
pen olyan, mint a nagy festôiskoláknál, ahol 
nem biztos, hogy magát az egész freskót 
Giotto vagy Bellini alkotta. Egy szerzô egy 
adott mûvön belül is rengeteg változatot írt. 
A Don Carlosból például nem kevesebb 
mint nyolc változat van, mindegyik Verdi 
keze nyomát viseli. De ki tudja eldönteni, 
hogy melyik az autentikus, vagy az esztéti-
kailag helytállóbb? A döntô az szerintem, 
hogy az adott zeneszerzô vállalta-e a mûvet, 
vagy sem.

y Tanár Úr keze alatt több generáció ne-
velkedett a Zeneakadémián. Hogy látja 
a mostani pályakezdô muzsikusok hely-
zetét?

– A helyzet nem túl rózsás, annak ellenére, 
hogy sokkal nyitottabb a felvételi lehetôség. 
Régen szigorúan meg voltak határozva a ke-
retszámok. Most viszont az anyagi szem-

pontok kerültek elôtérbe. Furcsa módon, 
mindhárom tanszakon, ahol tanítok, má-
soddiplomás, vagyis térítésköteles képzés 
zajlik. Korrepetitor tanszakra általában már 
végzett zongoramûvészek, vagy tanárok je-
lentkeznek. Vannak olyan tanszakok, és 
ezek közé tartozik a zeneszerzés is, amely-
nek az elvégzéséhez szinte elengedhetetlen 
feltétel egy már meglévô diploma, ami rend-
kívül nagy anyagi terhet ró a hallgatókra, hi-
szen akármilyen tehetségesek, ôk már csak 
másoddiplomás képzésben részesülhetnek. 
Voltak hallgatóim, akik emiatt kényszerül-
tek abbahagyni a tanulmányaikat. Ráadásul 
egyre csökkennek a kereseti lehetôségek is, 
a létszámleépítések miatt pedig szinte alig 
hirdetnek meg próbajátékot, mert ha valaki 
nyugdíjba megy, annak a helyét már csak 
nagyon kevés zenekarnál tudják betölteni. 
Annak ellenére, hogy évek óta hangoztat-
juk, hogy a kultúra hosszú távú befektetés, 
továbbra sem érzékeljük, hogy ez a tény a 
politikai szándékokban is kifejezésre jutna. 
Szomorú látni, hogy a Zenemûvészeti Egye-
temen egymás után vonják össze, vagy 
szüntetik meg a tanszakokat. Ami a hallga-
tókat illeti, rengeteg tehetséges fúvós van, 
akik sorra nyerik a rangos nemzetközi ver-
senyeket. A karmester és zeneszerzô szakok 
egyelôre még várnak egy új „nagy generá-
ció” berobbanására, igaz hogy számukra 
sokkal kevesebb lehe tôség van a megméret-
tetésre. ???

a mûvészeti szakszervezetek szövetségének máju-
si kongresszusán az egybegyûlt küldöttek újabb öt 
évre dr. Gyimesi lászlót, a magyar zenemûvészek 
és táncmûvészek szakszervezetének (mztsz) fô tit-
kárát választották elnöknek, az mszsz fôtitkára pe-
dig ismét kozma károly lett. az elôadó-mûvészeti 
szervezet elnökségébe pécsi Ildikó, sztevanovity 
zorán és zsilák György, az artistamûvészek szak-
szervezetének fôtitkára került. a résztvevôk sür-
gették a mûvész státusz létrehozását, dr. Gyimesi 
lászló ötéves beszámolójában pedig jelentôs lépés-
ként értékelte az elôadó-mûvészeti törvény meg-
alkotását. 
„az elmúlt öt esztendô nagyon vegyes érzések-
kel összegezhetô. reálisan szemlélve a történte-
ket, az kétségtelen eredményként elkönyvelhetô, 
hogy az általunk képviselt területen az országot, 
majd az egész világot sújtó válság nem dúlta fel 
alapvetôen se az intézményrendszert, se a mun-
kahelyeket. a mûvészek, a mûvészetoktatók és a 
mûvészeti terület alkalmazottjai viszonylagos biz-
tonságban vészelték át ezt a nehéz idôszakot. 
ugyanakkor ez idô alatt a jövedelmek, a keresetek 
reálértékben érezhetôen csökkentek, az egyéb jut-
tatások megszûntek,  vagy szûkültek” – vélekedett 
a régi-új elnök.
dr. Gyimesi lászló hozzátette azt is, a szakszerve-

zetek a jövôben is igyekeznek megóvni a munka-
helyeket. az elfogadott határozati javaslat szerint:  
„a mûvészeti szakszervezetek szövetsége a leg-
ha tározottabban elutasít minden olyan szándé-
kot, amelynek eredményeként a foglalkoztatott 
mû vésztanárok, és más iskolai dolgozók munkahe-
lye veszélybe kerül vagy megszûnik. a közoktatá-
si és felsôoktatási szabályozás átalakítása során tá-
mogat minden olyan törekvést, amely a pedagó-
gusok, oktatók munkahelye megôrzését, munka-
feltételeinek javítását célozza, és együttmûködik e 
kérdésekben a kormányzattal és az érdekelt szak-
szervezetekkel.”
kiemelte ennek kapcsán a szerzôdések jelen tôségét 
is, amelyek fontosságát nem minden esetben látják 
át a tagok, pedig az alkotó és elôadómûvészi tevé-
kenység munkavégzés, s így az érdekvédelem nélkü-
lözhetetlen eszköze az egyéni, kollektív szerzôdések 
megléte. ezért a szövetség, a szakmai szakszerve-
zetek, az elôadómûvészi Jogvédô Iroda, továb-
bá a szövetség jogsegély szolgálatának kiemelt fel-
adata az, hogy minden lehetséges jogi, szakmai, 
érdekvédelmi segítséget megadjon – lehetôleg 
még a szerzôdések megkötését, illetve módosítá-
sát megelôzôen – ahhoz, hogy a mûvészek és más 
munkavállalók érdekeit megfelelôen érvényesítô 
szerzôdések szülessenek.

dr. Gyimesi lászló elôzô, ötéves beszámolójában 
je lentôs lépésként értékelte az elôadó-mûvészeti 
törvény megalkotását, amelybe a mûvészeti szak-
szervezetek képviselôi komoly munkát fektettek. de 
úgy vélte, most már tovább kellene lépni. a kong-
resszuson határozati javaslat is született a mûvész-
státuszról. „a mûvész-státusz megteremthetné a 
lehetôségét annak, hogy az érintettek ne vállalko-
zóként és ne a versenyjog alanyaként vehessenek 
részt a mûvészeti alkotások és elôadások létreho-
zásában” -tette hozzá. – „a mûvészek ma nagyon 
eltérô feltételek mellett tevékenykednek, miköz-
ben valójában munkavállalói feladatokat látnak el. 
a státusz megfelelô adózási, társadalom és egész-
ségbiztosítási rendszert biztosítana az érintettek 
számára.” elmondta: „nemcsak nálunk, hanem az 
európai unióban is gondot okoz a mûvészek jog-
állásának rendezetlensége, ezért ha sikerülne a 
mûvész státusz kidolgozása, példaértékû törvény 
születne, akárcsak az elôadó-mûvészeti törvény 
esetében. Jó kiindulópontot jelent az ekho, s a vál-
lalkozás, a megbízás, az önfoglalkoztatás határ-
mezsgyéjét kellene közelíteni.”
a kongresszus felkérte ezért a szövetségi tanácsot, 
hogy kezdjen vizsgálódást és szükség szerint tár-
gyalásokat a mûvész-státusz megszületése érde-
kében.  R. Zs. 

a mûvész-státuszt is szeretné útjára indítani a régi-új elnök
a szakszervezetek a közalkalmazotti munkahelyek megôrzésért küzdenek
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